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Sint-Hilariuskerk Bierbeek  -  Restauratie

De Sint-Hilariuskerk in Bierbeek is een beeldbepalend beschermd monument. Op de 
website van het agentschap Onroerend Erfgoed wordt het beschreven als een 
“merkwaardig gebouw uit 12de en 13de eeuw, gelegen op een kleine verhevenheid en 
omgeven door het kerkhof. De plattegrond ontplooit een zware westtoren geaccosteerd 
door een zuidtraptorentje en gevat tussen de zijbeuken van een vijf traveeën lang schip, 
een uitspringende dwarsbeuk en een recht afgesloten koor. … Toren met zandstenen 
onderbouw, opgericht ter plaatse van een oudere: uit de opgegraven funderingen is de 
juiste bestemming niet af te leiden; breed op het schip geopende gelijkvloerse 
verdieping, overkluisd met zware kruisribgewelven, voorgevelbekleding, classicistisch 
portaal en bakstenen klokkenverdieping”. 

Ook wordt gewezen op de merkwaardige romaanse beuk op gemetselde pijlers, de 
houten zoldering met oorspronkelijke traveeën, het vierkant koor met een kruisgewelf 
enzovoort. Kortom, de Sint-Hilariuskerk is een uitermate belangrijk monument dat 
absoluut in een goede staat moet kunnen worden bewaard, maar een ingrijpende 
restauratie dringt zich absoluut op.

Een van de belangrijke onderdelen van de geplande restauratie betreft het herstel van de 
waardevolle en unieke sporenkap van het schip van de kerk. Die sporenkap, die dateert 
van 1234, is een van de weinige overgebleven romaanse sporenkappen. Deze sporenkap 
is sterk aangetast door houtborende insecten. Bedoeling van de restauratie is om zo veel 
mogelijk van de bestaande sporenkap te bewaren en de kap zo veel mogelijk in zijn 
originele toestand te herstellen. Hoe langer gewacht wordt met de restauratie, hoe erger 
ook de aantasting. Een ander belangrijk onderdeel van de restauratie betreft het 
vernieuwen van de dakbedekking, aangezien er op verschillende plaatsen vochtinfiltratie 
is die de dakgebinten bedreigt, evenals de afwerkingslagen van het interieur.

Voor de restauratie van de Sint-Hilariuskerk werd al in 2014 een premie aangevraagd. 
De gemeente Bierbeek ontving bericht van de diensten van de minister dat zij de 
aanvraag om een restauratiepremie te krijgen ontvangen hadden en dat zij bevestigden 
dat het dossier in aanmerking komt voor een premie. Sindsdien blijft de gemeente echter 
wachten op verder nieuws. Gezien de slechte staat van de kerk zijn restauratiewerken 
echter hoogdringend. Een feit waar de minister, door een brief van 2 februari laatstleden, 
ondertekend door alle fracties van de gemeenteraad van Bierbeek, op gewezen werd.

1. Kan de minister aangeven wat de stand van zaken is met betrekking tot de aanvraag 
voor een restauratiepremie voor de restauratiewerkzaamheden aan de Sint-



Hilariuskerk in Bierbeek? Kan de minister verduidelijken binnen welk tijdsbestek de 
restauratiepremie effectief zal worden toegekend?

2. Op welke manier werd de gemeente Bierbeek door de diensten van de minister op de 
hoogte gehouden van de stand van zaken van het dossier? Welke communicatie is er 
met de gemeente Bierbeek over dit dossier geweest tussen het bericht dat in 2014 
naar de gemeente werd gestuurd en waarin stond dat het dossier in aanmerking 
kwam voor een premie, en vandaag?
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1. Het agentschap Onroerend Erfgoed keurde het premiedossier voor de dakrestauratie 
van de Sint-Hilariuskerk in Bierbeek op 15 juli 2014 inhoudelijk goed. Het aandeel van 
de Vlaamse overheid bedraagt 490.397,67 euro. Het dossier staat op de wachtlijst van 
nog toe te kennen restauratiepremies. Ik investeer deze beleidsperiode in de afbouw 
van deze wachtlijst, binnen de beschikbare budgetten. Ik rapporteer hierover jaarlijks 
in de beleids- en begrotingstoelichting (BBT). Omwille van de hoogdringende werken, 
bevestigd door de administratie, bekijk ik of ik het dossier kan opnemen in een volgende 
programmatie.

2. In juni 2022 vroeg de architect aan het agentschap Onroerend Erfgoed naar de stand 
van zaken van het premiedossier en hij signaleerde bijkomende waterinfiltratie aan het 
kerkgebouw. Mijn administratie informeerde de architect over te nemen tijdelijke 
maatregelen, die evenwel niet bleken te volstaan. 

Begin februari 2023 ontving ik een brief namens alle fracties van de gemeenteraad van 
Bierbeek over dit dossier. Uit de bijgeleverde diagnosenota van de architect blijkt dat 
de restauratie hoogdringend is, want de waterinsijpeling zorgt voor een mogelijk verlies 
aan erfgoedwaarden en de sporenkap kent ook al een ernstige aantasting van 
houtborende insecten. De gemeente kreeg van mij de toestemming om te starten met 
de aanbesteding en om aan het agentschap Onroerend Erfgoed een uitzondering te 
vragen om de restauratiewerken uit te voeren vóór de toekenning van de premie. 
 


